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Robert M. Bowman előadásai Jehova Tanúiról 4. előadás, 1. rész 

Eszkatológia 

  

                Jehova Tanúi eszkatológiája lesz a téma, a VÉG tanulmányozása, az utolsó 

dolgok, halál, mi történik utána, menny és pokol, azaz Jehova Tanúi mit mondanak 

erről a témáról, összehasonlítva a Bibliával! 

                Jehova Tanúi RITKÁN kapnak hatékony választ arra, MIT is vallanak erről! 

Talán MINDEN témánál INKÁBB nagyon biztosak abban, hogy az Ő NÉZETEIK a 

halálról, pokolról és minden ehhez kapcsolódó dologról a BIBLIAI NÉZET, és NEM az 

ortodox keresztényeké! Úgy negyedrészt igazuk van, mert sok nézet, ami NÉPSZERŰ a 

keresztények körében, azaz a „népies” kereszténység olyan nézeteket tartalmaz, amik 

NEM biblikusak! És csak összezavarja a dolgokat néhány általuk használt szó, amit 

használnak, de NEM fordulnak elő a Bibliában, vagy NEM bibliai módon használják 

őket, még ha bibliai nézetet fejeznek is ki, NEM túl jól! 

                Ezen a területen MEG LEHET FOGNI NÉHA a történelmi kereszténységet, 

noha NEM Jehova Tanúi által! A BIBLIA által! 

                Az eszkatológia iránt élénk érdeklődés van a kereszténységben az utóbbi 

200 évben, de ennek legnagyobb része tovább lett „alakítva” spekulációkká, 

helytelenségekké, olyan játékokban, amelyek különböző bibliai próféciákat próbálnak 

magyarázni a JELEN eseményeire vonatkoztatva! Egyik barátom, Bill Ellner úgy nevezi 

ezt, hogy „rátenni az üres ostobaságokat Krisztusra” (kissé lefordíthatatlan szójáték, - a 

ford.) és a Bibliában hívő keresztények számos erőfeszítése az utóbbi pár száz évben az 

eszkatológia területén az ilyenfajta eltérő magyarázatokra szentelődött, eltérve az 

alapos, hiteles bibliai megértéstől. 

                Eközben különböző vallási csoportok, legfőképp Jehova Tanúi megpróbáltak 

tőkét kovácsolni a széleskörű zűrzavarból, figyelmen kívül hagyva a bibliai 

eszkatológiát, kifejlesztették SAJÁT teológiájukat, mint ami az IGAZI megértése annak, 

amit a Biblia mond ezekről a dolgokról. 

                Röviden át fogjuk tekinteni ezen anyag egyes részeit. Mit mond a BIBLIA, mit 

tanít az ortodox kereszténység. Jehova Tanúi mit tanítanak. Ha valaki mélyebb 

ismereteket szeretne szerezni erről, ajánlom neki a könyvemet: „Sense and Nonsense 

about Heaven and Hell”. Sokkal MÉLYEBBEN vizsgál bizonyos kérdéseket, mint amire 

ITT lehetőség van. 

                Mit jelent a POKOL? 

                Rengeteg a zűrzavar ezzel kapcsolatban. Ennek gyökerei a régebbi angol 

bibliafordításokig nyúlnak vissza. Beleértve a King James Versiont. Rob NEM 

ragaszkodik kultikusan a King Jameshez. Nem akar kritikus lenni vele szemben, de ezen 

a területen számos bírálat érte a King Jamest. Mert a fordításban egyfajta választáshoz 

ragaszkodott. 
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                Mit jelent a Pokol? Mit gondol erről a legtöbb ember? 

                Az ÖRÖK BÜNTETÉS helye. Az ÖRÖKRE ELVESZETTEK helye, állapota. 

A „TŰZ TAVA” (Jelenések Könyve) és a „KÉNKŐ” tava. 

                A „Hell” = „Pokol” szóval 2 KÜLÖNBÖZŐ görög szót fordítanak az 

Újszövetségben! És ez lehet legalábbis egy része a zűrzavarnak! Noha mindkettő 

UTALHAT az örök büntetésre. Valamilyen értelemben. De: VAN egy kis probléma! 

                Megpróbálom elmagyarázni, de egy kis tudományos anyagot is használok 

majd. Talán nem lesz túl nehéz követni. A két görög szó: 

Hades (ógörög)        ge.henna 

                A „Hades” (Hádész – a ford.) hagyományos görög kifejezés a halottak 

lakhelyére. A holtak birodalma. Oda mégy, amikor meghalsz, FÜGGETLENÜL attól, 

KI VOLTÁL! A görög vallásos mitológiában, terminológiában. NEM egy csodálatos 

hely, de NEM szükségszerűen EGYENLŐ a Pokollal szigorúan vett értelemben véve. 

(Amit MI annak hívunk, az az örök BÜNTETÉS helye.) A görög gondolkodásban a 

holtak birodalma NEM oszlik KÉTFELÉ, úgymint ÁLDOTTAK hona és BÜNTETÉS 

hona, ilyen ott NINCS! A felosztás: ÉLŐK hona és HOLTAK hona, NEM a legjobb hely 

ott lenni, inkább élne a Földön az ottani (a Hádesben lakozó – a ford.) lélek, de az a 

Holtak Birodalma! 

                Ge-henna – különböző szó! NEM kapcsolható GÖRÖG vallásos 

terminológiához, gondolkodáshoz! HÉBER kifejezés, azt jelenti: a Hinnom-é és a 

Hinnom Völgyére utal Jeruzsálemnél. Az ősi zsidó nyelvben használták oly módon, hogy 

a gonoszok BÜNTETÉSÉNEK helyére utaltak vele. A King James Version 

MINDKETTŐT „POKOL”-nak fordítja. Kérdés, ezek UGYANAZON hely/dolog 2 

KÜLÖNBÖZŐ leírásai? Vagy különböző HELYEK ezek? 

                Jehova Tanúi azt mondják: ha meghalsz, megszűnsz LÉTEZNI! A SZEMÉLY 

NEM LÉTEZIK többé. Az „életereje” Jehova Istenhez tér vissza, Ő újra tud teremteni 

személyeket, BÁRMIKOR, amikor akarja, addig Nála az „életerő”. Az idő alatt, amíg 

fel nem támadsz (NEM MINDENKI támad fel, de SOKAN), addig NEM LÉTEZEL! Ha 

ezt vallod, NINCS sok értelme annak, hogy Jézus ISTEN legyen, mert ha az, NEM TUD 

meghalni/NEM LÉTEZNI 3 MILLISZEKUNDUMRA SE, nemhogy 3 NAPRA! De: 

Jehova Tanúinál Jézus NEM Isten, a Halál=MEGSEMMISÜLÉS, a LÉTEZÉS 

megszűnése! 

                A Hades – Holtak Birodalma NEM átmeneti állapot, NEM lehet megszökni 

onnan a görög mitológiában! Hasonló, amit a keresztények a holtak KÖZTES 

állapotáról gondolnak. Szellemek lakhelye, lélek, vagy szellem (amelyik szót akarod), 

amely el lett különítve a testtől, nem pontos az, hogy „élnek”, de LÉTEZNEK, 

személyként, KEVÉSBÉ, mint ahogy MAJD létezni FOGNAK, de SZEMÉLYES lények, 

akik a Holtak Lakhelyén vannak, várva a FELTÁMADÁSRA! A FŐ különbség a Hades 

(ahogy a GÖRÖGÖK gondoltak rá) és a KERESZTÉNY Hades-gondolat között, hogy a 

keresztényeknél VAN SZABADULÁS a Holtak Birodalmából: a FELTÁMADÁS! A 

görögöknél NINCS feltámadás!! 
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                 Az Újszövetség úgy utal a Hadesre, mint a holtak egyfajta Birodalmára, ahová 

AZOK mennek (mármint a holtak – a ford.), azonban LÉTEZNEK, mint személyek! De 

TESTÜK NÉLKÜL! És úgy tűnik, EZT IS JELENTI! A híres példája ennek a 

szemléltetés Lázárról és a gazdag emberről! Ahol a görög nyelv adaptációja zajlik, mert 

a „gazdag ember” a Hádes-ba megy, míg Lázár, a szegény ember Ábrahám helyére 

megy, az ő kebelére. Ami azt jelenti, hogy Ábrahám mellett van. Gondját viselik, eszik 

mellette. A gazdag ember a Hádesben van és SZENVED ott! Ami a görög gondolkodás 

szerint SE kellemes tapasztalatok helye. De Jézus történetében a Hádes egy SZÖRNYŰ 

hely!! A gazdag ember a LÁNGOKTÓL KÍNOZTATIK és LÉTEZIK, SOKAT beszél 

arról, hogy bizony LÉTEZIK! És különösen BOLDOGTALAN ott! Ami a POKOL 

hagyományos koncepciója! És ez az, amit a görög Hádes kifejezés használatától 

elvárunk! 

                DE: Jehova Tanúi azt mondják: NEM lehet SZÓ SZERINT venni ezeket, mert 

SZEMLÉLTETÉS! Néhány evangéliumi keresztény pl: az adventisták gyakorlatilag 

UGYANÚGY gondolkodnak a Halálról! Ők is TAGADJÁK a gonoszok ÖRÖK 

büntetését (nem véletlenül volt Russell is eredetileg adventista – a ford.)! Jehova Tanúi 

szerint tehát ez SZEMLÉLTETÉS, NEM veheted SZÓ SZERINT! VANNAK benne 

ilyen dolgok, IGEN! 

                Testetlen lelkek NEM tudják ujjukat vízbe mártani! SZÓ SZERINTI 

beszélgetés Ábrahám és a gazdag ember között a szakadékon át LEHETETLEN! Ezeket 

valószínűleg NEM VEHETJÜK SZÓ SZERINT! De: abból, hogy VANNAK ilyen 

elemek a történetben, NEM vonhatjuk le azt a következtetést, hogy a Hádes egyszerűen 

a NEM LÉTEZÉST jelenti! HALÁLT, mint a LÉT megszűnését! Jézus a Hádes 

kifejezést itt VILÁGOSAN úgy használja, mert EZ a LEGJOBB elérhető kifejezés, amit 

ilyen módon használhat, és a Lukács evangélium szerzője, aki idézi, amit Jézus mondott, 

feltehetően arámiul, azért használja a görög Hádes kifejezést, mert AZ A LEGJOBBAN 

megfelelő GÖRÖG szó erre! És azt mondom, ha ezt teszi, AZÉRT teszi, mert azt 

gondolja, amikor meghalunk, MEGYÜNK VALAHOVÁ, ahol NEM TÚL KELLEMES 

az élet [vagy létezés]! Ha HITETLEN vagy, akkor NEKED SZÖRNYŰ!! És 

SZERETNÉD ELKERÜLNI! 

                Rob azt mondaná erről a történetről, a Lukács 16:19-31-ben, hogy 

alátámasztja azon nézetet, hogy a Hádes a Holtak Birodalma! VAN ilyen, ahová az 

emberek mennek! De néhány ortodox keresztény úgy válaszol Jehova Tanúinak, hogy ez 

NEM szemléltetés, mert az NEM nevez meg egyéneket, de Lázárt NEVÉN NEVEZI 

Jézus itt, tehát ez egy TÉNYLEGES történelmi beszámoló! LÉTEZŐ személyekről 

beszél! Rob szerint ez NEM jó érv, ez egy SZEMLÉLTETÉS! Úgy kezdődik, mint a 

TÖBBI ilyen Lukácsnál: volt egy „gazdag ember” (amikor Jézus ezzel kezdi, az NEM 

lesz jó a gazdag szemszögéből) és ez egy történet, amit AZÉRT mond, hogy 

SZEMLÉLTESSE a veszélyeit, buktatóit annak, amivel az Istenről elfeledkező „gazdag 

ember” szembe kell, hogy nézzen! 

                Miért mondják azt Jehova Tanúi, hogy a Hádest úgy kell értelmezni, hogy az 

egyszerűen a holtak „helye”, a sír, NEM a holtak „lakhelye”, egyszerűen a SÍR-ra utal, a 

halottra, mint ÁLLAPOTRA utalva, vagy a nem-lét egyszerű állapotára? Ennek az az 

oka, hogy a görög „Hádész” szót úgy használják az Újszövetségben, hogy lefordítják a 

héber „Seol” szót, ami az Ószövetségben van. Ez kissé szakmai kérdés. Igyekszem 
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gyorsan túljutni ezen. De: ha bármilyen INTELLIGENS beszélgetést akarunk Jehova 

Tanúival a Pokolról, tudnunk kell ezt a 3 szót: Héber – Seol, Görög: Hádész, ge.henna. 

A héber Seol Hádesnak van fordítva az Újszövetségben. Csak néhányszor, de VAN így 

fordítva. Jehova Tanúi úgy érvelnek, (nem csak ők), hogy a Seol= a sír. Valójában a NIV 

(New International Version), egyik FŐ fordítójuk befolyására (Laird Harris) általában, 

(NEM mindig) a Seolt „Sír”-nak fordítja. Rob szerint ez HIBA! De a bibliatudósok 

vitáznak róla. A jelenlegi tudomány eltávolodott ettől a nézettől, vissza az 50-es, 60-as 

évekhez, sok ember érvelt úgy, hogy a Seol NEM a halottak köztes állapotát jelenti, 

NEM a holtak lakhelye, NEM az a hely, ahová a testetlen szellemek/lelkek mennek, 

hanem csak a Sír. 

De ez NEM tartható a legjobb tudósok fényében, a legjobb tanulmányok fényében a 

bibliai terminológiáról, az Ószövetség nyelvéről, összehasonlítva más kultúrákkal. 

Kiderül, hogy a Seol, annak képe az Ószövetségben összekapcsolódik a környező népek, 

kultúrák eszmevilágával, ami a síron túl egy BOLDOGTALAN lét képét hordozza! Egy 

általában NEM kellemes lét képét! Amit el szeretnél kerülni! Az Ószövetségben a Seolt 

egy GÖDÖRHÖZ hasonlítják, ahová az embereket élve dobják be. A 4Mózes 16. 

fejezetében élve szállnak oda alá emberek a 30.;33. versekben. Sok más helyen is. 

Mondok egy példát, ahol még a NIV SE tudta a Seolt „sír”-nak fordítani. 5Mózes 32:22 

                Mózes figyelmeztet arra, hogy az izraeliták Isten haragja elől NEM 

menekülhetnek! Mert az a Seol mélyéig égeti őket! A NIV-ben: a „holtak birodalmáig 

éget lenn”. EBBEN a szövegkörnyezetben még a NIV fordítói is ARRA jutottak, hogy ez 

a „Holtak Birodalma”. NAGYON kellemetlen távlat az élőknek! 

                Sok további ószövetségi bizonyítékot tudnék felsorolni, hogy a Seol a 

BÜNTETÉS egy helye. Ha látni akarjuk az Ószövetség utalásait a Seolra, vegyünk egy 

konkordanciát (bibliai szómagyarázatot), vagy bibliai szoftvert, bárhol találunk ilyet 

Ószövetség és Újszövetség esetében is! Akkor mindezeket magunk is láthatjuk! 

                Az egyik legszínesebb ilyen hely az Ézsaiás 14:9-11, ahol a halottakat úgy 

ábrázolják, mint árnyékokat (refaim), szellemek, akik a Seolban vannak, arra várva, 

hogy oda lejövő más embereket köszöntsenek a Holtak Birodalmában! 

                Ezt mondják: Gyengék lettetek, mint MI, hozzánk hasonlóvá – gúnyolva a 

meghaló hatalmasokat! Ti UGYANOLYAN rossz állapotban vagytok most, mint mi! Ez 

egy olyan kép, gondolat, ami azt feltételezi, hogy a Seol a Holtak Birodalma! 

                MIÉRT olyan fontos ez? Mert Jehova Tanúi azt akarják alátámasztani, hogy a 

halál egyszerűen a LÉTEZÉS VÉGÉT jelenti! Mert EZ a LEGKÖNNYEBB módja 

annak, hogy elkerüljék BÁRMELY, akár LÁTSZÓLAGOS bibliai perspektíváját annak 

az elgondolásnak, hogy a gonoszok ÖRÖKKÉ szenvedni fognak hitetlenségük és Isten 

elleni LÁZADÁSUK eredményeképpen! 

                Hadd mondjak még néhány dolgot a ge.hennáról. A ge.henna olyan kifejezés az 

Újszövetségben, amit csaknem KIZÁRÓLAG Jézus használ! A judaizmusban 

használták Jézus napjaiban, mint utalást a gonoszok megbüntetésére. Jézus egyszerűen 

ÁTVESZI a szóhasználatot és ALKALMAZZA, amikor azt mondja: Hadd mondjam el, 

KI FOG a pokolba jutni. A Hádesbe. NEM csak a gyilkosok, AZOK IS, akik 
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GYŰLÖLIK a testvérüket! NEMCSAK a HÁZASSÁGTÖRŐK, hanem AZOK IS, akik 

más nőre GONDOLNAK!! MÁS feleségére! A vita NEM arról volt, VAN-E Pokol, azaz 

a gonoszok MEGBÜNTETÉSÉNEK helye! A kérdés, amit Jézus felvet, hogy a 

megmenekülés SZINTJE SOKKAL MAGASABB, SZIGORÚBB, mint ahogy napjaiban 

sok ember azt tanította! Ezzel a háttérrel bír ez a két görög szó: Hádes és ge.henna,(és az 

Ószövetségben a Seol), és egy kissé KÜLÖNBSÉGET kell tenni e két dolog között! 

                A ge.henna a város szeméttelepe volt! Jeruzsálemen KÍVÜL! Ahová a szemetet 

kidobták. Jehova Tanúi és az adventisták érvelnek amellett, hogy a szeméttelep 

metaforája alátámasztja azt a nézetet, hogy a gonoszokat csak MEGSEMMISÍTIK a 

„Pokolban”. Kiviszed a szemetet, kidobod, elégeted, elszáll, eltűnik és ez a vége. 

Mindazonáltal kiderült, (végeztem ezzel kapcsolatos kutatást, a könyvemben 

megemlítem), hogy ez az ötlet, miszerint a ge.henna a városi szeméttelep, egy 

KÖZÉPKORI forrásból származik, az ~1200-as évekből. Közel 11 és fél évszázaddal 

Jézus UTÁN!! TÚL KÉSŐ ezt visszahelyezni az Újszövetségbe! LEHET, hogy ez volt a 

nézet az ELSŐ században, NEM TUDJUK, de a nézet LEGKORÁBBI bizonyítéka 

TÖBB, mint 1000 évvel KÉSŐBBI! Tehát FIGYELMEN KÍVÜL kellene hagyni, amikor 

a nyelv értelmezését végezzük! 

                MI a Halál? Végig kell mennünk ezen a kérdésen, mert IGAZÁN LÉNYEGES! 

Jehova Tanúi azt tanítják, hogy amikor meghalsz, MEGSZŰNSZ LÉTEZNI! Átmész a 

SEMMIBE! Egy rövid pillanatig, amikor elér a halál, sajnálattal telhetsz meg, hogy 

ELVÉTETTED az örök életet, de ALAPVETŐEN, amikor meghalsz, NEM LÉTEZEL 

TÖBBÉ! A halott NEM tud SEMMIT, NEM sajnál semmit, NEM bán semmit, NEM 

vagy ott, SENKI sincs ott. SENKI sincs otthon! Van néhány bibliai nyelv, amit az 

emberek olvastak és úgy magyarázták, hogy EZT jelentse. DE: ha a bibliai nyelvezet 

TELJES spektrumát nézed, a Biblia beszédét a Halálról, KOMPLEXEBB képes kapsz! 

                Felolvasok nektek egy listát a bibliai idiómákról (szóképekről), azaz arról, 

HOGYAN beszél a Biblia a halálról! 

                Kimúlik, kileheli a lelkét, elutazik, elmegy, (Fil 1:23), elköltözik, (Jehova Tanúi 

NEM így fordítják) nincs többé (mintha nem léteznél többé). Zsolt 37:10 a következő 

nagyon általános a bibliai nyelvezetben, „takaríttatott (gyűjtetett) az ő 

népéhez/atyáihoz”, kivágattatik, (a földről, családjából, az élők földjéről, a nemzetből)- 

nagyon általános idióma a bibliai nyelvezetben (Ószövetség) a halálra- elenyészik, 

megsemmisül. 

                Látható, hogy a „nincs többé” és a „kimúlik” hangzanak úgy, mintha nem 

LÉTEZNÉL többé, de a többi úgy hangzik, mintha MÉG LÉTEZNÉL! 

                Vannak még: elaludni, (ismerős az Újszövetségből) 1Thesszalonika 4. fej. – 

Nem mindenki „aludt el”. Jézus használja ezt az idiómát: a halott fölött síróknak 

mondja, hogy valójában NEM halt meg, csak „alszik”. SZÁMÁRA igen, mert Ő FEL 

TUDTA ÉBRESZTENI, ha akarta és FELTÁMASZTOTTA! 

                „Lefeküdt az atyáihoz/val – SZINTÉN bibliai idióma a Halálra – mint a 

takaríttatik atyáihoz/népéhez – valószínűen közvetíti azt az elgondolást, hogy a halott 

egyesül őseivel, valamilyen halál UTÁNI életben. EZT hiszi a legtöbb kultúra! És ÍGY 

beszélnek róla! Őseimmel leszek, lefekszem atyáimmal. Ezek NEM CSAK bibliai 
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szófordulatok a Halálra, de bizonyos variációkban általános beszéd a halálról a legtöbb 

kultúrában! És a legtöbb kultúra HITT valamilyen életben a síron TÚL! 

                ITT VAN a kérdés LÉNYEGE!! Jehova Tanúi feltételezik, hogy meghalni = 

megszűnni LÉTEZNI! Ez NEM BIBLIAI DEFINÍCIÓ!! Meghalni = NEM ÉLNI, ez 

NEM ugyanaz, mint NEM LÉTEZNI! Ezen a ponton kerülnek néha a keresztények egy 

kissé szemantikai (jelentéstani) nehézségbe! Mert azt halljuk, hogy valami ilyet 

mondanak: ÖRÖKKÉ fogsz élni! Az EGYETLEN kérdés: hogy a MENNYBEN, vagy a 

POKOLBAN! 

                VAN ezzel MÁS PROBLÉMA IS (majd egy kicsit belenézünk), de ez a 

gondolat, hogy ÖRÖKKÉ ÉLSZ itt, vagy ott, NEM bibliai beszédmód! Amikor 

MEGHALSZ, MEGHALTÁL! De ez NEM azt jelenti, hogy NEM LÉTEZEL!! NEM ÉL 

a HALOTT, se a Pokolban, se MÁSHOL! DE LÉTEZIK!! 

                Mert MI AZ ÉLET? TÖBB, MINT A LÉTEZÉS! A sziklák is LÉTEZNEK, de 

NEM ÉLNEK! Élni= a TEVÉKENYSÉG Birodalmában lenni, ahol a kapcsolatok 

LEHETSÉGESEK! Ahol a részvétel a világban, történelemben, társadalomban 

LEHETSÉGES! De ha HALOTT vagy, ez NEM LEHETSÉGES! NEM lehet 

kapcsolatod a családoddal, közösségeddel! NEM tudsz étkezni velük, beszélni hozzájuk, 

ők se hozzád! KIVÁGATTATTÁL az élők földjéről! ÍGY BESZÉL a Biblia 

mindennaposan a Halálról! 

4. előadás ELSŐ rész vége. 
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Robert M. Bowman előadásai Jehova Tanúiról 4. előadás, 2. rész 

     Jehova Tanúi jó pár verset KIRAGADNAK a szövegkörnyezetükből, és bizonyító 

bibliaversekként használják fel azokat, ami a LEGROSSZABB fajta módszer arra, hogy 

igazolják, a Halál ”NEMLÉT”-et jelent! Nem tudom ezeket mind idézni. (Idő hiányában 

– a ford.) De néhány példát a következőkben tárgyalok. 

      Zsoltárok 146:4 

     Kimegyen a szelleme, ő visszatér földébe. Azon a napon megszűnnek (elvesznek) 

gondolatai. Jehova Tanúi és az adventisták ezt mondják: 

     Látjátok, amikor meghaltak, megszűntek GONDOLKODNI! Mert NEM 

LÉTEZTEK TÖBBÉ! Elmétek NEM működik! És NEM tudtok gondolkodni! NINCS 

ott SEMMI, ami gondolkodhatna! EZÉRT vesznek el a gondolataid! De ez TELJES 

FÉLREÉRTÉS! A versé és a szövegkörnyezeté! 

     MIT jelent ez: „elvesznek gondolatai”? 

     NEM azt, hogy gondolatai NINCSENEK TÖBBÉ! Hogy NEM GONDOLKODNAK 

többé! Inkább azt jelenti, hogy többé NEM KÉPESEK MEGTENNI, amit terveztek! 

Nekünk is megvan ugyanez a szófordulatunk. A modern angolban. „Távol legyen tőled a 

gondolata is!” (perish the thought – angolul, - a ford.) Ez NEM azt jelenti: azt kívánom 

Tőled, hogy NE GONDOLKODJ! Hanem azt: AZ a kívánságom, hogy amire gondolsz 

(vagy gondolnál – a ford.), NE történjen meg! Gondolatod (terved), szándékod NE 

MENJEN VÉGBE, NE jöjjön el! És EZT jelenti az adott szövegkörnyezetben is! A 

Zsoltárok 146:3 ezt írja: NE bízzatok a fejedelmekben, vagyis emberi lényekben, akik 

nem tudnak megszabadítani titeket! Majd azt mondja a folytatásban: Mert az Ő 

szelleme eltávozik, Ő visszatér a földbe, azon a napon pedig elvesznek gondolatai. 

     Vegyük észre: a szellem „elmegy, eltávozik” – ismét egy bibliai szófordulat a Halálra, 

ami magába foglalja, hogy a szellem FOLYTATJA LÉTEZÉSÉT, csak valahol 

MÁSHOL! És AZUTÁN azt mondja, hogy AZON A NAPON elvesznek gondolatai! Más 

szavakkal: NEM bízhatsz egy fejedelemben (egy emberi lényben), mert meg fog halni! 

És NEM tudja beváltani ígéreteit! Inkább bízz Istenben, mert Isten SOHA nem hal meg! 

Isten végre tudja hajtani, amit ígért! És megteszi, amit mond! Ez egyszerűen AZT 

JELENTI, Jehova Tanúi NEM a szövegkörnyezettel EGYÜTT olvassák az adott verset, 

NEM ÉRTIK, mit akar mondani a zsoltáríró! 

     A következő az EGYIK legnépszerűbb „bizonyító” írásszövegük! Sokszor 

bekopogtak vele az ajtómon, és nekem szegezték! Valójában KÉT ilyennel jöttek! 

Mindkettő a Prédikátor könyvéből való! Azt mondhatjátok: Micsoda? A Prédikátor 

könyve? Mi ez? Lehet, hogy nem is ismeritek. Ez az Ószövetség egyik könyve. Salamon 

királynak tulajdonítják. És egy NAGYON SZOKATLAN könyv! Híres a refrénjéről, 

ami a könyv elején és a végén van: ”Hiábavalóság, MINDEN HIÁBAVALÓSÁG!” 

Azaz: Minden csak egy nagy IDŐPOCSÉKOLÁS! Szélkergetés – mondja Salamon. És 

EBBEN az összefüggésben, mikor a halandó élet hiábavalóságáról beszél, a 

haszontalanságáról, értelmetlenségéről, tékozlóságáról az átlagos emberi életnek, 
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Salamon mond egy olyan dolgot, amit Jehova Tanúi annak bizonyításaként látnak, hogy 

amikor meghalunk, megszűnünk LÉTEZNI! 

     Prédikátor 3:18-21 

     Elgondoltam szívemben az emberek vonatkozásában, hogy Isten próbára tette őket, 

hogy megmutassa, hogy ők csak állatok, olyanok, mint az állatok. Emberek és állatok 

végzete ugyanaz! Mindkettő meghal. Ugyanaz a lélegzetük, (szellemük), embereknek 

NINCS előnyük az állatokkal szemben, mert MINDEN hiábavalóság. MIND egy helyre 

megy. MIND porból van és azzá lesz ÚJRA! Ki tudja, hogy az ember szelleme felfelé 

megy, az állatoké lefelé, a Földbe. 

     Más szavakkal Salamon megérti, hogy VAN olyan nézőpont, ami napjainkban is 

létezik, hogy amikor meghal, az emberi szellem „felfelé” megy, valamilyen mennyei vagy 

szellemi birodalomba, míg az állatoké csak le a Földre. De HOGYAN tudhatja meg 

BÁRKI, hogy ez IGAZ? 

     Jehova Tanúi idézik ezt a részt egy hasonlóval a 9. fejezetből, hogy BIZONYÍTSÁK, 

hogy a halott egyszerűen NEM LÉTEZIK! 

     DE: VEGYÜK ÉSZRE, HOGYAN vezeti be Salamon ezt a gondolatot. Azt mondja: 

„azt mondtam SZÍVEMBEN… Ez egy sajátos beszédmód a Prédikátor 

szövegkörnyezetében, ami AZT mondja nekünk: ez az, amit SALAMON, a szerző 

mondott MAGÁNAK! Amit Ő GONDOLT életről, halálról SAJÁT nézőpontjából! Amit 

ISMÉTELTEN így ír le a Prédikátor könyvében: „nap alatt”. Az életre „nap alatti” 

nézőpontból nézek. FÖLDSZINTI nézőpontból! A „féreg szemével” nézve, azaz 

„békaperspektívából”. 31-szer használja a „nap alatt” kifejezést! A szövegösszefüggése 

ennek: Bölcsességet akartam. Megértettem az életet EMBERI felfogóképességgel, 

EMBERI megfigyeléssel, tapasztalattal! MIT TUDHATOK ÍGY MEG? HOGY 

ÉRTHETEM MEG AZ ÉLETET? MILYEN CÉLJÁT, ÉRTELMÉT TALÁLHATOM 

MEG? 

     Ha a LEGBÖLCSEBB vagyok, amilyen EMBER csak lehet, ésszel, tapasztalattal 

vizsgálva az életet, megfigyelésekkel. 

     És a válasza: Ha ez MINDEN, amid van, a legjobb filozófia, amit elérhetsz: MINDEN 

HIÁBAVALÓSÁG! IDŐPOCSÉKOLÁS! 

     DE NEM EZ AZ IGAZSÁG!! EZT próbálja Salamon megtanítani!! Ha EZ 

MINDEN, amid van, emberi bölcsesség! Akkor EZ a LEGJOBB EREDMÉNY, amire 

juthatsz! 

     De: NEKÜNK – szerencsére - NEM CSAK EZ VAN! NEKÜNK ott vannak Isten 

kijelentései! Isten NÉZŐPONTJA! A „Nap FELETT”! 

     Hadd olvassak fel néhány kijelentést, és mondjátok el nekem, gondolkodjatok el 

azon, ezek a kijelentések IGAZAK-E? KERESZTÉNY nézőpontból nézve! 

     MINDEN időpocsékolás, hiábavalóság. SEMMI ÚJ nem történik. Bölcsesség, tudás 

HIÁBAVALÓ, mert sok szomorúságot okoz. A bölcs ember NEM JOBB, mint a bolond. 
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A LEGJOBB, amit tehetsz: egyél, igyál és légy boldog. Az emberek csak állatok. JOBB 

halottnak lenni, mint élőnek és jobb lett volna, ha nem is létezünk soha. Ha egy ember 

meghal, MINDEGY, milyen keményen dolgozott. AKÁRMILYEN keményen dolgoztál, 

ha meghalsz, NEM voltál jobb annál, aki nem dolgozott keményen. TÚL SOK igazság, 

túl sok bölcsesség csak BAJT OKOZ Neked. (irónia) Legyünk mértékletesek, jobb EGY 

KICSI mindkettőből. Ha két cipőd van, az is bajt okoz. Igaz és gonosz UGYANAZT a 

véget szenvedi el. 

     Ha a fentieket elhiszed, AKKOR GRATULÁLOK! HUMANISTA VAGY! NEM 

BIBLIKUS ALAPON gondolkodó ember! És Salamon NEM TANÍTJA a fentieket! 

Csak ELMONDJA ezeket ABBAN az összefüggésben, hogy Ő MIRE VOLT KÉPES 

jutni a „nap alatti” perspektívából. SAJÁT megfigyelései alapján, tapasztalatai szerint. 

Bemutatja nekünk, hogyha SAJÁT eszünkben, ügyességünkben, filozófiánkban bízunk, 

ez MINDEN, amire juthatunk! 

     3000 évvel később a FILOZÓFIA VÉGÜL PONT ERRE JUTOTT!! Mert EZ az 

alapvető konklúzió, amire sok egzisztencialista eljutott, és más 20. századi filozófus: 

NEM LÁTUNK SEMMILYEN IGAZI CÉLT AZ ÉLETBEN, NINCS IS! A probléma 

az, hogy EGYBEN hinni AKARTAK! Tehát amit a filozófusok az utóbbi 50 évben 

mondanak: NINCS cél az életben, KIVÉVE AZT, amit MAGADNAK kijelölsz! NINCS 

adott, igazi cél az életben, menjünk és CSINÁLJUK, AMIT AKARUNK, célozzuk meg, 

AMIT AKARUNK! NE AGGÓDJUNK FELŐLE! 

     Nos, a Prédikátor könyve 9. fejezetében van egy hasonló rész. 

     Mindenkinek UGYANAZ a sorsa, igazzal/gonosszal, ha történik jó/gonosz, a 

tiszta/tisztátalan, az áldozatkész, és aki nem az, a jó/bűnös UGYANAZ a fáradságosan 

dolgozó/a lusta. Préd 9:2-től. Minden, amit a nap alatt cselekednek, UGYANAZ történik 

mindenkivel. Gyerek és férfi szíve egyaránt telve gonoszsággal, bolondság van 

szívükben, ahogy élnek, aztán meghalnak. Az élet csak egy posvány és aztán meghalsz. 

EZT mondja itt Salamon: az élet szörnyű, tele van gonoszsággal és bolondsággal, és 

aztán az emberek meghalnak! De MINDEN élőnek CSAK ERRE van reménye! Jobb az 

élő eb, mint a halott oroszlán. Jehova Tanúi EZT IS IDÉZTÉK nekem.  EZ az 

igazság,  EZ a végső kijelentés a halál természetéről. 

     DE: a Prédikátor könyve szövegkörnyezetében Salamon AZT mondja nekünk: 

Megpróbáltam SAJÁT bölcsességemre alapozva élni. Isten és kijelentései NÉLKÜL! És 

NEM MŰKÖDÖTT!! A Prédikátor könyve ABBÓL a nézőpontból íródott, amit 

Salamon akkor szerzett meg, amikor eltévelyedett, majd magához tért: SZÜKSÉGEM 

VAN Istenre, parancsolataira, hogy megmondja, MIT TEGYEK, megmondja MI AZ 

ÉLET CÉLJA, mert Isten NÉLKÜL NINCS CÉLJA AZ ÉLETNEK! Isten nézőpontja 

nélkül! EZT MONDJA el a Prédikátor könyve! 

     Rendben. Próbáljunk itt tisztázni valamit. Mondtam már, hogy néha a keresztények 

NEM bibliai nyelvezetet használnak, és amit ez alatt értek, mint említettem már, az ez: 

ÖRÖKKÉ ÉLNI a Pokolban/mennyben. Az ehhez kapcsolódó elképzelés és szóhasználat 

az itt, ami ugyancsak félrevezető a bibliai beszédmód kifejezéseivel szemben, s ahol 

tisztáznunk kell néhány dolgot! 

     És ez a „HALHATATLAN LÉLEK” gondolata. 
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     A tradicionális katolikus megfogalmazásban a „halhatatlan lélek” kifejezés lett 

használva arra, hogy amikor meghalsz, van valami: egy szellem/lélek, akárhogy 

hívhatod, a láthatatlan, anyagtalan komponense az emberi létnek, ami folytatja a 

létezését örökre. EZT jelenti a „lélek halhatatlansága” keresztény szövegkörnyezetben.  

     A GOND AZ, hogy a Biblia NEM így fogalmaz! És valójában a lélek halhatatlansága 

történelmileg egy GÖRÖG VALLÁSOS, POGÁNY ELKÉPZELÉS! Ami NAGYON 

különbözőt ért rajta, mint amit a Biblia! EZ az a pont, amit egy klasszikus, nagyon 

RÖVID kis könyvben, (egy óra alatt elolvashatod) egy NÉMET teológus, Oscar 

Cullmann megírt. Ki gondolta volna, hogy képzést kapsz a német teológiából, 

bibliatudományból a Jehova Tanúiról folytatott vitában? XX. század közepi német 

teológus, bibliatudós, aki egy előadást tartott, amit később ebben a rövid kis könyvben 

kiadtak, a címe: „ A lélek halhatatlansága, avagy a halottak feltámadása”. 

     Érdekes, hogy Jehova Tanúi és a Hetednapi Adventisták is úgy néz ki, hogy szeretik 

ezt a könyvet. Idéznek belőle, utalnak rá, mint ami feltehetőleg igazolja, hogy a 

történelmi, ortodox keresztény hit, miszerint a lélek/szellem létezik a test halála UTÁN, 

NEM bibliai elképzelés. Mert Cullmann tézisei ebben az előadásban és könyvecskében 

azt igazolják, hogy a Biblia NEM tanítja a lélek halhatatlanságát, hanem a feltámadást a 

halálból! 

     Oscar Cullmann PONTOSAN EZT mondta, de a lélek HALHATATLANSÁGÁN 

NEM  A LÉLEK HALÁL UTÁNI LÉTEZÉSÉT ÉRTETTE!! Amit ez alatt értett, az 

volt, hogy az emberi lét „végeredménye” egy olyan „lélek” lesz, amely a Seolban van, 

vagy a Hádesben, avagy a holtak örök birodalmában! MIT mond tehát Cullmann? 

     Felállítok néhány ellentétpárt a lélek halhatatlansága és a halottak feltámadása 

között. Mindegyik Cullmann könyvéből lett véve. És amikor megfelelően állítod fel 

ezeket az ellentéteket, a BIBLIAI teológiai nézőpontból nézve, ahogy Cullmann teszi, 

látni fogjuk, hogy az Ő GONDJA NEM AZ, hogy a lélek LÉTEZIK a halál után! Hanem 

az az elképzelés, hogy a lélek a VÉGSŐ és LÉNYEGI komponense az emberi LÉTNEK, 

a test pedig egy haszontalan, figyelmen kívül hagyható „függvény”. 

Lélek halhatatlansága Test feltámadása 

1./ A lélek be van börtönözve a 

testbe. 

A test a lélek börtöne. 

A GÖRÖGÖK TANÍTOTTÁK 

EZT! 

A lélek a testhez tartozik! Isten 

célja az emberekkel, hogy testeik 

ÉLŐK legyenek, a lélekkel 

MEGERŐSÍTVE! Mint 

EGYETLEN LÉTEZŐ EGÉSZ! 

(lény) 

     A kereszténység AZT tanítja, hogy a lélek a TESTHEZ TARTOZIK. 

2./ A test LÉNYEGE szerint 

GONOSZ. EZÉRT KELL a 

léleknek kiszabadulni belőle. A 

lelket „szabadon kell engedni”. 

Az a test „fogva tartója”. A lelket 

A test LÉNYEGE szerint JÓ! 

Noha a gonosz megrontotta, 

tehát megváltásra szorul! A 

testet MEG KELL VÁLTANI! 

Az alapvetően jó, csak 
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meg kell szabadítani a testtől, 

mert az csak rossz! 

megromlott. 

3./ Az ember halála egy 

természetes út egy alacsonyabb 

rendű élettől egy magasabb 

rendű felé. A halál barát! 

Üdvözöljük, öleljük meg. 

Készüljünk fel rá, mint útra a 

magasabb rendű életformához. 

És ez ma NAGYON NÉPSZERŰ 

nézőpont a keresztények között. 

NEM tagadhatom! Ez egy széles 

körben elterjedt hit. Hogy a halál 

egy csodálatos barát! Átvisz 

minket békésen egyik 

birodalomból egy másikba. 

Alacsonyabb rendű életből egy 

MAGASABB RENDŰBE! EZ 

NEM A BIBLIAI NÉZET!! 

Az emberi halál ELLENSÉG! 

ÁTOK! A BŰN következménye! 

Út az életből egy sötét és NEM 

TELJES létállapotba! 

     Cullmann leírja ezt! TELJESEN VILÁGOSAN ÍR erről a pontról! A halál NEM út 

az életből a NEM-LÉTBE, ahogy Jehova Tanúi mondják, se NEM az élet egy 

alacsonyabb rendű formájából egy magasabb rendűbe, ahogy a GÖRÖGÖK tanítják! 

De: inkább út EBBŐL az ÉLETBŐL egy ALACSONYABB formába, ALACSONYABB 

LÉTFORMÁBA, amit NEM lehet ÉLETKÉNT jellemezni!! 

4./ MINDENKI a lélek 

halhatatlanságával rendelkezik! 

MINDEGY, mit hiszel, hogyan 

élsz, MINDANNYIUNKNAK 

halhatatlan lelkünk van. 

MINDEN ember meg lesz ítélve, 

de  CSAK A MEGVÁLTOTTAK 

kapnak halhatatlan életet! 

     És sajnos SOK keresztény beleesik ebbe a FOGALMI HIBÁBA, amikor azt mondja, 

hogy MINDEN (emberi) lélek halhatatlan! Ez NEM BIBLIAI álláspont! Az a TEST 

FELTÁMADÁSA! A HALOTTAK FELTÁMADÁSA! És ez TESTI élet lesz, NEM csak 

a lélek halhatatlansága, hanem az EGÉSZ személyé! Az ellentét itt NAGYON FONTOS! 

A lélek halhatatlansága a GÖRÖG gondolkodásban ez: MINDEN halhatatlan lélek BE 

VAN ZÁRVA EBBE A TERHES FIZIKAI TESTBE! Ahonnan meg kell szökni! Ez a 

gnoszticizmus elképzelése. Ma a SZCIENTOLÓGIA vall hasonlót! Ha tudja valaki, 

PONTOSAN EZT mondják! Mi MIND phaetonok vagyunk, isteni lények, „lelkek”, 

isteni szellemek, isteni egységek, amiket phaetonoknak hívnak. Úgy döntöttünk, a 

sárban fogunk játszadozni, a fizikai valóságban, bezárattunk ebbe a testbe, és 

„elfelejtettük”, hogy Istenek voltunk. EZ a szcientológia teológiája/kozmológiája. De 

NEM A BIBLIÁÉ! 

5./ Amikor meghalsz, AZONNAL 

megkapod az áldottság TELJES 

állapotát. Csak csendesen 

Amikor meghalsz, NEM szűnsz 

meg  létezni, de még ha „IGAZ” 

vagy, AKKOR SE LESZEL 
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„átmégy” az életből oda, és 

megkaptad. Vége a történetnek. 

TELJES! Még VÁROD a 

halálból való FELTÁMADÁST! 

SAJÁT feltámadásodat, a 

halhatatlanságra, 

MEGMENTÉSED 

BETELJESEDÉSÉT! 

     A halottaknak van egy „köztes” állapota, ahol VÁRNAK végső természetükre. És 

MÉG EGY ELLENTÉT: 

6./ A halhatatlanság magában 

foglalja az anyagi világból 

eltávozást, az anyag NÉLKÜLI 

világba. FIZIKAI világból a 

SZELLEMIBE. NEM élsz 

tovább a FIZIKAIBAN, hanem a 

SZELLEMIBEN! 

A FELTÁMADÁSBAN a 

halhatatlanság magában foglalja 

az átmenetet EBBŐL a 

korszakból az ELJÖVENDŐBE! 

BEFEJEZED életed ebben a 

JELEN korszakban, ami a 

HALÁL és a ROMLOTTSÁG 

korszaka, a BŰNÉ és szenvedésé, 

és elkezdesz ÉLNI az 

ELJÖVENDŐ korszakban, ami 

el kell, hogy jöjjön a 

FELTÁMADÁSON keresztül. Az 

ÁLDOTTSÁG, ÉLET, BÉKE, 

SZENTSÉG, TELJESSÉG 

korszakában, és SOHA TÖBBÉ 

NEM HALSZ MEG! 

NEM csak „átmégy” egy 

anyagtalan világba! 

  

     SOK MÁST is el lehetne mondani itt, de tovább kell haladnom. Biztosan lesznek 

kérdések ehhez, mert mindent nem tudtam érinteni. 

Ezékiel 18:4 

     A „lélek”, AMELY VÉTKEZIK, AZ FOG MEGHALNI! Bibliai szóhasználatban 

tehát a lélek NEM halhatatlan lényegét tekintve! MEG TUD HALNI! MEG IS FOG 

HALNI, ha vétkezik. És MINDENKI vétkezik! MINDEN emberi lélek vétkezett, 

KRISZTUST KIVÉVE! Ezért MIND meg fogunk halni! Lelkeink meghalnak, „ki 

lesznek vágva” az élők földjéről, átmennek a létezés egy birodalmába, ami NEM az, 

aminek lenni KELL, és az EGYETLEN remény, hogy ELKERÜLJÜNK onnan, Isten 

egy CSODÁJA, amely MEGVÁLTJA lelkünket a sírból! A halálból! Tehát a lélek NEM 

alapvetően halhatatlan! A halhatatlanság a MEGVÁLTÁS egy ÁLDÁSA, amit a 

MEGVÁLTOTTAK KAPNAK Isten KEGYELMÉBŐL, HIT ÁLTAL! 

     Tovább haladunk, és bocsánatot kérek ezért a sok anyagért. 
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      A Máté 10:28 sokat segít nekünk. 

     Jézus azt mondja, NE féljetek azoktól, akik megölhetik a TESTET, de a LELKET 

NEM! Inkább Őt féljétek, aki a lelket és a testet IS MEG TUDJA SEMMISÍTENI a ge-

hennában, a Pokolban. 

     Az előbbiek emberi lények. Egy másik ember megölheti a testedet, mondja Jézus, de 

NEM tudják megölni a lelkedet. Mert a lélek, noha nem halhatatlan, de MÁS 

EMBEREK NEM TUDJÁK MEGÖLNI! De – azt mondja – inkább Őt féljétek – aki 

Isten kell, hogy legyen-, aki a lelket ÉS a testet IS meg tudja semmisíteni a ge-hennában. 

Isten az, aki ellenőrzése alatt tudja tartani, mi történik a lelketekkel, és nemcsak a testet 

– ez teljesen világos, igaz? Tehát a lélek a FIZIKAI test halála után IS létezik! Tehát a 

lélek NEM egyszerűen a TEST élete, hanem valami attól KÜLÖNBÖZŐ! Máté 10:28! 

     Akkor MI történik a halálod után? 

     Ha Jézusban HISZEL az Újszövetség szerint, akkor NEM egyszerűen a holtak egy 

KELLEMETLEN Birodalmába mész, amit mindenki az Újszövetségben maga előtt kell, 

hogy lásson, de amit SENKI nem kívánt! De ha Jézusban HISZEL, akkor VAN egy 

CSODÁLATOS reménységed: Isten JELENLÉTÉBEN leszel képes létezni, a mennyben 

bizonyos értelemben. Itt van erre egy klasszikus szövegrész. 

     A folytatásban a Lukács 23:43 elemzése következik 

     Vége a 4. előadás 2. részének. A Lukács 23:43 elemzésével folytatom majd. (a ford.) 
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Robert M. Bowman előadásai Jehova Tanúiról 4. előadás, 3. rész 

                Lukács 23:43 

                Itt Jézus azt mondja a bűnbánó latornak a mellette lévő kereszten: „Bizony 

mondom Neked, MA velem leszel a Paradicsomban!” 

                Jehova Tanúi, felismerve, hogy eme vers alkalmazása: AZON a napon, amikor 

Jézus és a lator mindketten MEGHALTAK  azt jelenti, hogy mindketten egyfajta 

szellemi birodalomba mentek, amit Paradicsomnak hívtak és ezt NEM akarták így 

alkalmazni, ezért az ÚVF-ben – és ezt az ötletet az adventistáktól vették – a Lukács 

23:43-at ÍGY fordítják: 

                Bizony mondom Neked MA, (vessző) velem leszel a Paradicsomban. 

                Nos, NAGYBAN segítene, ha az ősi görög kéziratokban LENNÉNEK vesszők, 

de gyakorlati okokból NINCSENEK. 

                Igen RITKÁN láthatunk egy-egy pontot valahol, valamiféle szünetet jelölve, 

amit LEHET VESSZŐKÉNT ÉRTELMEZNI, de a kéziratok DÖNTŐ 

TÖBBSÉGÉBEN a Lukács 23:43-ban még ilyen pontot SE fogunk találni! EGY kézirat 

van, ahol LEHETSÉGES egy ilyen pont, de lehet, hogy az írnok nem vigyázott a tollával 

(és tintapacát ejtett – a ford.). A tudósok NEM biztosak ebben! De ÁLTALÁBAN az ősi 

görög kéziratokban NINCS vessző! 

                Tehát HOGYAN mondod meg, angolban HOL legyen a VESSZŐ? ÚGY, 

hogy megnézed, MILYEN MÓDON ÁLL ÖSSZE a nyelvezet az adott mondatban, és 

megfigyeled a mondat SZERKEZETÉT! MINDEN esetben így kell tenned! És EBBEN 

az esetben NAGYON VILÁGOS JELZÉS van arra, HOVÁ KELL TENNI A 

SZÜNETET!! 

                Mert AZ A KIFEJEZÉS: „ Bizony mondom Nektek” (Neked – a ford.) egy 

olyan kifejezés, amit CSAK JÉZUS MOND az Újszövetségben, az Jézus EREDETI 

mondása, CSAK Ő BESZÉLT ÍGY! És amikor egy állítást szó szerint ÚGY vezet be, 

hogy „amen”, ÉN mondom NEKTEK, vagy „amen” EZT mondom nektek (ez három 

görög szó), EZ volt az Ő MÓDSZERE arra, hogy bevezessen egy MÉLY, MEGLEPŐ 

vagy FENNKÖLT IGAZSÁGOT! Más szóval: Figyeljetek! Meglehetősen megrázó, 

meglepő, megbotránkoztató, amit mondok Nektek, de MONDOM NEKTEK, HOGY EZ 

AZ IGAZSÁG! 

                És miután ezt mondta: „amen”, mondom Nektek, az igazság, amit el akart 

mondani, MINDJÁRT KÖVETKEZETT! És ezt a kifejezést TÖBB, MINT 70-szer 

használják az evangéliumok. 

                És mit gondoltok, MI történik? 

                Az ÚVF-ben az EGYETLEN hely, ahol a szünet NEM AZONNAL az „amen”, 

azaz „mondom Nektek” kifejezés UTÁN következik, a Lukács 23:43-ban van! Az 

EGYETLEN hely!! 



15 
 

                MIÉRT teszik a szünetet a „ma” szó után? Ha az evangéliumokban MINDEN 

más helyen, ahol Jézus azt mondja: „amen”, mondom Nektek, a szünetet, 

vesszőt  AZONNAL a Nektek/Neked UTÁN teszik? 

                 A TEOLÓGIA az OKA! Mert NEM FELEL MEG az Ő eszkatológiájuknak! 

A halál UTÁNI életről alkotott nézőpontjuknak! Ezért, hogy a verset 

ÖSSZEEGYEZTESSÉK, HOZZÁIGAZÍTSÁK ahhoz, amit ELŐRE ELDÖNTÖTTEK, 

amit HINNI KELL, ODATESZIK a vesszőt, ahová valójában NEM tartozik! (És nagyon 

ravasz módon a Kingdom Interlinearban a lábjegyzetben azt írják, mivel az eredeti 

kéziratokban nem volt írásjel, ezért itt a vesszőt elhagyjuk. De ez NEM igaz, mert NEM 

hagyják el, hanem ÁTHELYEZIK eggyel arrébb. Tehát ugyan IGAZ az, hogy OTT, 

ahol volt, elhagyták, de OTT, ahol NEM volt, oda KITETTÉK, egy szóval odébb! Eggyel 

arrébb tehát már NEM igaz az az állítás, hogy az eredeti kéziratban NEM voltak 

vesszők, ezért elhagyjuk! EZ az egyik LEGOCSMÁNYABB bibliahamisítás, amit a 

Tanúktól láttam. Mert ANNYIRA NYILVÁNVALÓ, MÉGSE érdekli őket! – a ford.) 

                Sok minden mást lehetne elmondani a Lukács 23:43-ról, de tovább haladok, 

mert egy kicsit a feltámadásról akarok beszélni. És már ki is futottam az időből. 

                Már beszéltünk erről múlt héten. Hogy Jézus feltámadása FIZIKAI 

feltámadás! FIZIKAI testének feltámadása. Ugyanaz a test, ami meghalt, lett 

feltámasztva a sírból, jött vissza az életbe! Isten hatalma által. Ez KÜLÖNÖSEN 

FONTOS! És ELSÜLLYESZTI Jehova Tanúi teológiáját! SOK MÓDON! De az 

EGYIK, amit meg akarok említeni, hogy MEGSEMMISÍTI a keresztények KÉT 

osztályának elképzelését! A megváltottak KÉT osztályát az idők végén. A történelem 

végén. Mert Jehova Tanúi fenntartják, hogy a megváltottaknak KÉT osztálya van. A 

DÖNTŐ TÖBBSÉGÜK a Földön fog élni. A Föld újjá lesz alakítva, át lesz formálva, 

meg lesz tisztítva az 1000 év alatt. Jehova Tanúi PONTOSAN EZT tanítják! Az 1000 év 

OKA, CÉLJA, hogy eltörölje a romokat, megszüntesse a zűrzavart, rendetlenséget. 

Armageddon után a megmaradó emberek részvételével, amikor megkezdődik a 

Millennium, egy 1000 éves tisztogatási hadművelet kezdődik, hogy a Földet 

Paradicsommá tegye, ahol élni lehet. A megmentett emberek döntő többsége a Földön 

fog élni. SOHA nem fogják látni Istent, se Krisztust, alkalmanként láthatnak 

angyalokat, de nem tudom, így lesz-e, viszont SOHA nem fogják TÉNYLEGESEN látni 

Istent, se Krisztust. Ők a MENNYBEN LESZNEK. A megváltottak döntő többsége 

pedig a Földön fog élni. 

                DE: VAN EGY KIVÉTEL! Van egy embercsoport, aki a MENNYBEN fog 

élni, gyakorlatilag majdnem mindannyian MÁR OTT IS VANNAK! És egy PONTOS 

SZÁMOT is megadnak nekünk a Biblia alapján Jehova Tanúi, és ez a 144.000. 

                Ha ismered a Bibliát, akkor tudod, hogy ez a szám csak kétszer fordul elő, 

ugyanabban a könyvben, a Jelenések könyvében, a 7. és a 14. fejezetben. Jelenések 7:14 

–144.000, ezek a 7 többszörösei: 7:14! Jehova Tanúi szerint a megváltottak a Földön 

fognak élni, KIVÉVE egyfajta „elit magot”, aki a mennybe fog menni, és ott fognak élni, 

„szellem-teremtményekként”. Az angyalokhoz hasonlóan „szellem-testük” lesz (amiről 

múlt héten elmondtuk, hogy NEM bibliai kifejezés!). Jehova Tanúi fenntartják, hogy a 

144.000, akiket ők „felkent osztálynak” hívnak, a MENNYBEN fognak élni 

szellemlényként, „szellem-testekkel ”, mint az angyaloké és Krisztusé. És természetesen, 

ha Jézusnak FIZIKAI teste van, EGÉSZ teológiájuk DARABOKRA HULLIK, mert 
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egyetértenek abban, hogy a „felkent osztálynak” OLYAN teste lesz, mint 

KRISZTUSNAK! 

                Nos, ha Jézus FIZIKAI testben támadt fel, akkor ezt KI KELL DOBNI az 

ablakon! De Jehova Tanúi úgy gondolják, a Biblia tanítja ezt az elgondolást, hogy  a 

144.000 egy különleges osztálya lesz a hívőknek, amely a mennybe megy, míg a „más 

juhok” – ahogyan őket nevezik - milliói vagy milliárdjai a Földön fognak élni. 

                Itt a keresztényeknek ismét KÜLÖNBÖZŐ magyarázatai vannak a 144.000-re 

nézve. Nem akarok erről sokat beszélni. Tehát csak annyit mondok, hogy KÉT FŐ 

MAGYARÁZATA van a Jelenések könyve 7. fejezetének és a 144.000-nek a történelmi 

ortodox kereszténységben. NEM sorrendileg alább az egyik: 

                A 144.000 BETŰ SZERINT 144.000 ZSIDÓT jelent. Mert a Jelenések könyve 

7. fejezete azt mondja, hogy Izrael 12 törzséből származnak. Tehát néhány keresztény 

úgy hiszi, ez 144.000 BETŰ SZERINTI zsidóra utal. A zsidók száma tehát SZÓ 

SZERINTI, hogy zsidók AZ IS, hogy a 12 törzsből valók, AZ IS, más szavakkal ez a 

szövegnek egy olyan magyarázata, amely ANNYIRA SZÓ SZERINTINEK VESZI A 

LEÍRTAKAT, AMENNYIRE AZ CSAK LEHETSÉGES! Ez is a cél, annyira szó szerint 

venni, amennyire csak lehetséges. És ez általában összekapcsolódik egy 

MEGHATÁROZOTT eszkatológiával, egy meghatározott magyarázatával a Jelenések 

könyvének, amely azt mondja, hogy ez a 144.000 zsidó ÚJONNAN MEGTÉRT lesz, akik 

hisznek majd Jézusban, ÚJONNAN MEGTÉRTEK, valamikor a nagy nyomorúság 

korszakában, vagy annak környékén lesz, amit általában egy 7 éves periódusnak 

tanítanak, amely megelőzi Krisztus MÁSODIK eljövetelét.  

                SOK eszkatológiai és teológiai elmélet van itt és spekuláció, amibe nem akarok 

belemenni, de AZ A LÉNYEG, hogy EZ a nézet, amiről itt beszéltem, 

KÖVETKEZETES abban, hogy azt mondja: a 144.000 SZÓ SZERINTI, a 12.000 

minden törzsből SZÓ SZERINTI, a törzsek száma 12, ez is, a törzsek, a zsidók SZÓ 

SZERINTIEK, MINDEN szó szerinti! Ez egy KÖVETKEZETES álláspont! 

                A kereszténység MÁSIK nézőpontja, és ez volt a TÖBBSÉGI álláspont 

mostanáig, de most inkább már a kisebbség véli így, legalábbis Rob úgy gondolja, az a 

nézet, hogy a 144.000 egy SZIMBOLIKUS kép, NEM szó szerinti, hanem szimbolikus, 

az EGYHÁZRÓL. És úgy szemlélteti az egyházat, mint új Izraelt - és ezek szóharcok -, 

mint egyfajta SZELLEMI IZRAELT (ismét olyan szó, amit egyes emberek lehet, hogy 

NEM kedvelnek), de ez az EGYHÁZ ábrázolása.  

                ENNÉL a nézőpontnál: a zsidók JELKÉPESEK, a 12 törzs IS, és a 144.000 IS. 

Tehát ez a nézőpont KÖVETKEZETESEN jelképesen magyarázza a fentieket a 

Jelenések könyve 7. fejezetében. 

                Úgy vélem, már LÁTHATÓ, hová akarok kilyukadni! 

                Jehova Tanúinak a két lehetséges magyarázat után a LEGROSSZABB VAN! 

Ők a 144.000-et az egyházra utalásként értelmezik. Amit „keresztény gyülekezet”-nek 

hívnak. És úgy értelmezik, hogy a keresztény gyülekezet zsidókból és pogányokból is fog 

állni, akik hisznek Jézusban. (Amint a hagyományos keresztény nézet is vallja!) 
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                DE: a 144.000 az SZÓ SZERINTI szám! A 12 törzs JELKÉPES, a zsidók is 

JELKÉPESEK, de a 144.000 SZÓ SZERINTI szám! Más szavakkal Jehova Tanúi 

szerint az EGYETLEN dolog, amit SZÓ SZERINT kell venni a szövegrészben a 

144.000! SEMMILYEN más szám NEM SZÓ SZERINTI, és a zsidók SEM! A törzsek 

SEM! 

                Mi ennek az értelme? 

                Őszintén: Rob NEM ÉRTI! Ez egy OLYAN magyarázat, amit egy történelmi 

helyzet idézett elő! MILYEN történelmi helyzetre utal? 

                Nagyon egyszerű. Jehova Tanúi, MIELŐTT Jehova Tanúi lettek volna, még 

BIBLIAKUTATÓKKÉNT, akiket C.T. Russell, majd J.F. Rutherford vezetett büszkén, 

a következőket hitték: az „igaz keresztények”, akik részét alkotják ennek az „elit” 

keresztény testvériségnek, s akik a mennybe fognak menni - ezek az Ő idejükben AZON 

EMBEREK voltak, akik társultak Russellel, az Ő BIBLIAKUTATÓI, plusz az ELSŐ 

SZÁZADI keresztények, és a KÖZTES IDŐBEN élt keresztények, de csak valószínűleg 

NÉHÁNY EZER -, nos, ők úgy következtettek, hogy a vég BÁRMELY pillanatban 

eljöhet, úgyhogy BIZTOSAK voltak abban, hogy a Tanúk száma, (ahogy KÉSŐBB 

nevezték magukat) vagy a BIBLIAKUTATÓK száma NEM FOGJA MEGHALADNI a 

144.000-et!! Tehát a szentek, a hívők száma, akik ennek a keresztény gyülekezetnek 

vagy egyháznak a tagjai voltak, SOHA nem fogja meghaladni a 144.000-et! 

                Nos, 1914 eljött, majd elmúlt. Jehova Tanúi [nem sokkal később, 1931-ben] 

megkapták új nevüket, miközben FOLYAMATOSAN NÖVEKEDTEK létszámban, és a 

csoport TÚLNŐTTE a 144.000–t mint létszámot! Úgyhogy őszintén szólva volt egy kis 

problémájuk, méghozzá a SIKERÜK MIATT!! TÚL SOK EMBERT TÉRÍTETTEK 

MEG! 

                NEM tarthatták fenn többé AZT a nézetet, hogy MINDEN Jehova Tanúja a 

mennybe megy, a 144.000 tagjaként! Úgyhogy előálltak [1935-ben] a KÉTSZINTŰ 

MEGMENTÉS elgondolásával! NÉHÁNY ember a mennybe fog menni, a TÖBBI pedig 

NEM! NÉHÁNY ember Krisztussal és Istennel lesz, MÁSOK a FÖLDÖN! És ezek 

SOHA nem fogják látni őket! (Mármint Krisztust és Istent – a ford.) 

                Ahogy Jehova Tanúi nőttek és sokkal népesebbek lettek, nyilvánvalóvá vált, 

hogy Jehova Tanúinak KELL egy olyan teológia, amelyben az emberek DÖNTŐ 

TÖBBSÉGE NEM FOG A MENNYBE MENNI! Úgyhogy végül előálltak egy „város a 

felhők fölött” teológiával.  

                Ez azt mondja:  

                A „szellemi vezetők” elit magja valójában a 144.000, a „felkent osztály” – 

amely „véletlenül”, de Rob nem úgy gondolja, hogy valójában véletlenül, a 

VEZETŐKBŐL ÁLL FŐLEG, azon rétegekből, akik a vallás meghatározói. Ahhoz, 

hogy vezető lehess Jehova Tanúinál, általában elvárás, hogy a „felkent osztályhoz” 

tartozz! Ez egyre KELLEMETLENEBBÉ kezd válni, mert a „felkentek” száma 

folyamatosan CSÖKKEN (utóbbi időben, a tantételbeli változtatások hatására újra 

megnőtt néhány ezerrel – a ford.) –mármint azok száma, akikről elismerik, hogy a 

„felkentek osztályához” tartoznak - kevesebb, mint 10.000. (Most 14.000 körüli, a ford.) 
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És folyamatosan CSÖKKEN. Úgyhogy ez PROBLÉMÁT JELENT újra! Az óra ketyeg 

közöttük. 

                De a LÉNYEGE annak, amit mondtam, hogy ők BELEKÉNYSZERÜLTEK 

ebbe a KÉTSZINTŰ megmentési rendszerbe a SIKEREIK miatt! TÚL SOKAN 

LETTEK! Tehát ki kellett igazítaniuk eszkatológiájukat! 

Attól tartok, a keresztények válasza erre az elképzelésre egy kissé NEM túl szabatosnak, 

pontosnak tűnik! Megmondom, miért! Mert tudjuk, hogy a legtöbb keresztény ezt 

mondaná: MINDEN keresztény a mennybe megy! Szünet. Mert ők nagyon sértve érzik 

magukat attól az elgondolástól, hogy CSAK 144.000 keresztény megy a mennybe és a 

keresztények DÖNTŐ TÖBBSÉGE a FÖLDHÖZ van kötve, és ITT kell éljen. KI 

AKAR ITT MARADNI? Mi a MENNYBE akarunk menni! A keresztények gyakran 

EZT mondják! 

Sajnos, amikor EZT mondják, NEM értik meg a Biblia eszkatológiáját! 

Mert ABBAN az emberi lét VÉGSŐ célja, az emberi megmentés NEM egyszerűen azt 

jelenti, hogy szellemekként élünk a mennyben! 

A népszerű elképzelés, amit a filmekben látunk, egy csodálatos élet, mint Shirley Temple 

kék madara sok-sok évvel ezelőtt. És sok MÁS filmben is: emberi lények meghalnak, 

mennybe mennek és angyalok lesznek, vagy angyalokhoz hasonló lények és a mennyben 

élnek. És ha EZ IGAZ,  HOL VAN A FELTÁMADÁS? EBBEN a forgatókönyvben? 

NINCS BENNE! És ez sok ember eszkatológiájának a sebezhetősége, amit Jehova Tanúi 

kihasználnak és ÉPÍTENEK RÁ! Mert EZ SE biblikus! ITT van a probléma! NEM 

teljes! 

Amikor meghalsz, a lelked/szellemed a mennybe megy. Ha keresztény vagy! Krisztussal 

leszel. A Filippi 1:21-24, amit Jehova Tanúi KIFORGATNAK, és most NINCS IDŐM 

arra, hogy elmondjam, hogyan, de higgyétek el, eltorzítják! Amikor meghalsz, 

szellemed/lelked elmegy, hogy Krisztussal legyen, VÁRVA A FELTÁMADÁST! Amikor 

a feltámadás megtörténik, ennek a korszaknak a végén, tested ÚJRA EGYESÍTVE lesz 

lelkeddel/szellemeddel, és ÚJRA TELJES SZEMÉLY LESZEL! TELJES emberi lény! 

Test ÉS lélek! És ott fogsz élni, amit az Újszövetség úgy hív: „Új ég és új Föld”! 

HALHATATLAN TESTI életre leszel feltámasztva! FIZIKAI életre! Egy FIZIKAI 

birodalomban fogsz élni! Amit „új ég/új föld”-nek hívnak! Ami egy bibliai megnevezése 

egy ÚJ UNIVERZUMNAK! 

Tehát az itteni kép hasonló, és RÁÉPÜL a Biblia Jézusról szóló tanítására! Jézus 

HALANDÓ EMBERKÉNT élt a Földön, FEL LETT TÁMASZTVA, és felment a 

mennybe és VISSZA IS JÖN a Földre! 

Vajon MINEK jön vissza a Földre? Hogy lesöpörje az embereket a Földről? NEM! És itt 

NEM beszélek az „elragadtatásról”, a VÉGEREDMÉNYRŐL beszélek! A végső, 

MÁSODIK ELJÖVETELÉRŐL Krisztusnak! 

Mit fog csinálni? MEGÍTÉLI az élőket/holtakat, felállítja Isten ÖRÖK Királyságát és a 

bibliai teológiában, amikor a hívők a mennybe mehetnek, az ÁTMENETI! Mert 

halhatatlan életre lesznek FELTÁMASZTVA az Új Földre! Az „Új ég és Új Föld”-re! 
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Isten az EMBEREKKEL FOG LAKNI! Lejön, és velük fog élni! EZT mondja a 

Jelenések könyve 21. fejezete! Az Isten lakóhelye AZ EMBEREKKEL VAN! Tehát az 

„Új ég/Új Föld”-ön fogunk élni! Hogy fog az kinézni? NEM TUDOM! MI lesz az „Új 

ég/Új Föld” KAPCSOLATA a JELENLEGI éggel és Földdel? A keresztények 

vitatkoznak erről! De TUDUNK azért néhány dolgot! 

                FIZIKAI lesz! HALHATATLAN lesz! A Halál NEM LESZ TÖBBÉ! NEM lesz 

BETEGSÉG többé! BŰN SE LESZ TÖBBÉ! Se a Bűn KÖVETKEZMÉNYEI NEM 

LESZNEK TÖBBÉ! 

Csak az IGAZAK, a MEGVÁLTOTTAK fognak ott élni, mert Krisztus ŐKET váltotta 

meg a kereszten! Tudjuk, hogy HALHATATLANOK leszünk! LÁTNI fogjuk Istent! 

Jézus azt mondta: „Boldogok a tiszta szívűek, mert látni fogják az Istent!” 

NEM csak 144.000-en! De MINDEN tiszta szívű! És TE TISZTA SZÍVŰ vagy Isten 

kegyelméből, ha BÍZOL Jézus Krisztusban és a szívedbe zárod! 

Tehát az „Új ég/Új Föld”-ön fogunk élni, feltámasztott lényekként, FIZIKAI testben, 

ami NEM olyan lesz, mint a mostani, mert TELJESEN MEGDICSŐÜLT lesz, 

fantasztikus, halhatatlan, haláltól NEM érintett, NEM kísértésnek kitett, annak 

ellenálló, a hústest kísértéseinek NEM kitett, de még mindig, mint FIZIKAI lények 

fogunk élni! És MIND együtt leszünk! NINCS elkülönítés a Biblia eszkatológiájában 

azok között, akik a mennyben, illetve a Földön élnek. NINCS „felhők közti város” –

teológia! 

TUDJUK, hogy MIND Istennel leszünk és Krisztussal! VELE leszünk és VELE élünk! A 

Biblia SOHA NEM KÜLÖNÍTETTE EL a hívőket, hogy egyesek Krisztussal lesznek, 

mások NEM! De pl. a mormonok ugyanezt a hibát követik el! 

Azt állítják, hogy HÁROM menny van! HÁROMSZINTŰ rendszerük van! (Egy keveset 

beszéltünk már róla.) 

Jehova Tanúinak csak KÉTSZINTŰ! 

Van MÉG EGY vonatkozása annak, amit a kérdések előtt szeretnék elmondani (noha 

túlléptem az időm, de lesz lehetőség kérdezni). 

A „felkent osztálynak” ez a tantétele, amely megkülönbözteti őket a „más juhoktól”, a 

sokaságtól, akik a paradicsomi Földön fognak élni, úgy tűnik az Újszövetség 

tanításainak TELJES KUDARCÁT, összekeverését jelenti. 

Mert Jehova Tanúinak el KELL ismerniük, hogy csaknem MINDEN, amit a 

LEVELEKBEN találunk, a „felkentekre” vonatkozik! Mert a levelek beszélnek „Isten 

gyermekeiről”, hogy Istennel leszünk, Krisztussal leszünk és mindezen dolgok Jehova 

Tanúi teológiájában csak a „felkent osztályt” jellemzik! Valójában Jehova Tanúi szerint 

néhány valóban meglepő dolog csak a „felkent osztályra” vonatkozik. Például: Hit általi 

megigazulás! Csak ŐK veszik magukhoz az „emlékjegyeket” évente egyszer az 

Úrvacsorán, amit Ők „Emlékünnepnek” neveznek. 
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És ez azt jelenti, hogy 7-8.000 (nem emlékszik Rob a pontos számra) Jehova Tanúja 

képezi a „felkent osztályt” ma. Úgy vélem, a szám jócskán csökkent az utóbbi időben a 

csúcshoz képest. (Ez az utóbbi néhány évben ismét 10.000 fölé emelkedett a tanítás 

„kiigazításai” kapcsán – a ford.) És néhány MILLIÓ Jehova Tanúja van világszerte! Ez 

azt jelenti, hogy 1:1000-hez van közel az arányuk Jehova Tanúin belül! De mondjuk 

1:400-hoz körülbelül a „felkent osztály” tagja. És ez azt jelenti, hogy évente egyszer, 

amikor összegyűlnek erre az „Emlékünnepi” szolgálatra csak 1 minden 400-ból veszi 

magához az „Emlékjegyeket”. Ez egyfajta kínos dolog, körülnézni és látni, hogy 

összejövünk egy alkalomra és csak minden 400. veszi magához a dolog célját, az 

„emlékjegyeket”. Ez azért van, mert csak nekik van megengedve, csak Ők részei a 

szövetségi kapcsolatnak, amit az egyház, a keresztény gyülekezet élvez. Csak 144.000-en 

alkotják az EGYHÁZAT!! 

Jehova Tanúinak ÁLLANDÓAN ezt kell mondaniuk, amikor az Újszövetséget olvassák: 

Ez MINDENKINEK szól, vagy CSAK a „FELKENT OSZTÁLYNAK”? 

A keresztényeknek NEM kell feltenniük ezt a kérdést, mert ők úgy veszik, amit az 

Újszövetség mond, amint ennek a NYILVÁNVALÓ értelme, hogy MINDENKI, aki 

hiszi, hogy Jézus a Krisztus, MINDENKI, aki bízik Benne, mint Messiásban, az Istentől 

született. (újjá – a ford.) NEMCSAK a 144.00! [Lásd pl. 1 Jn 5:1.] 

Még egy: az újjászületés is CSAK a „felkentekre” vonatkozik! Mert ez egy olyan utalás, 

ami a szellemi életre a mennybe menőkre vonatkozik. Ami NEM bibliai értelmezése 

annak, amit Jézus értett ez alatt! 

Ahogy látjátok, végigvonul az Újszövetségen és Jehova Tanúi teológiáján és komoly 

problémákat okoz, bárhová nézünk! EZÉRT volt 1980-ban nagy lázadás az Őrtorony 

Központban, amikor néhány Jehova Tanúja kissé TÚL SZORGALMAS tanuló lett, 

TÚL GONDOSAN tanulmányozták a Bibliát, és rájöttek erre az egész dologra, hogy ez 

egy kártyavár, és NEM MŰKÖDIK! Biblikusan NEM működik! Hogy ELVÁLASSZÁK 

a „felkent osztályt” a „más juhoktól”. (A „lázadás” persze nemcsak erről szólt – a ford.). 

Nos, befejeztem a Tanúk eszkatológiájáról szóló dolgokat. Lehet, hogy ráléptem néhány 

tyúkszemre, ami a Te SAJÁT eszkatológiádba NEM illik bele. 

Egy kérdésre szeretnék válaszolni, amit Pete tett fel (menet közben – a ford.) 

Kérdés: Mit értett Jézus azon, amit a János 14. fejezetében mondott: „Elmegyek, hogy 

helyet készítsek nektek.”? 

Rob válasza: Ez a szövegkörnyezetben NEM jelentheti azt, hogy Jézus a mennybe megy, 

hogy ott valamiféle „házat” építsen, amiben lakni lehet, vagy hogy kibővíti a „mennyei 

palotáját”, hozzájut további „szobákhoz”, hogy legyen ott helye a hívőknek! 

Amit Jézus itt mond, az az, hogy Ő megy a mennybe, hogy FIZIKAI szóhasználat 

szerint egy „helyet” készítsen elő, de amit IGAZÁN előkészít, az az új ég és az új Föld. 

Ami el fog jönni számunkra, amikor Isten céljai megvalósulnak. 

Tehát NEM azt mondja: felmegyek a mennybe és ott további „házakat” építek fel, vagy 

további szobákat nektek. De azt mondja: 
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Először: Amikor meghaltok, a ti szellemetek újra Krisztussal együtt lesz a mennyben, és 

ott Ti JÓL FOGJÁTOK ÉREZNI magatokat, NEM fogtok szenvedni, de NEM lesztek 

TELJESEK sem! Mert amit VÉGÜL Isten tartogat számotokra, az a FELTÁMADÁS 

utáni élet! Amit Jézus is megkapott, amikor FELTÁMADT! A János 14. fejezete csak 

EGY RÉSZÉT vázolja fel a képnek, és ha az EGÉSZRE vagy kíváncsi, akkor EBBŐL 

csak egy TORZ képet kapsz! 

Most abbahagyom, lehet kérdezni. A Theology Program tagjai elsőbbséget élveznek. 

Valaki MÁS lesz a moderátor, NEM én. Időnk korlátozott, de tovább maradok, hogy 

lehessen még hosszabban beszélgetni. A kurzusnak vége, a kulcskérdéseknek is. És a 

teszteket Cary kiértékeli és közli Veletek. 

Vége a  4. előadásnak. A kérdések és Rob válaszai következnek. 
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Robert Bowman 4. előadásához tartozó kérdések és Rob válaszai 

                    Kérdés: Amikor az apostolok szemtanúi voltak Jézus elváltozásának, Illés és 

Mózes milyen testekben voltak? Feltámadás UTÁNI testükben? Mert FIZIKAI 

természetűeknek látszottak. 

                Válasz: Jó kérdés! Valójában NEM TUDJUK. Valójában ők valamiféle emberi 

formában látszottak, jelentek meg, semmi nem utal arra, hogy tényleg FIZIKAI 

természetben voltak ott. SENKI nem ÉRINTETTE MEG Illést, NEM rázott kezet 

Mózessel. Mózes NEM evett halat, mint Jézus a feltámadása után! SEMMI nincs a 

leírásban, ami miatt azt kellene hinnünk, hogy szükségszerűen FIZIKAI testben voltak! 

Noha olyan képük volt megjelenésükben, mint az embereknek, úgyhogy NEM tudjuk! 

                Rob bibliai eszkatológiai értelmezése szerint a feltámadási testet a 

történelem VÉGÉN kapjuk meg, következésképp Mózes és Illés még NEM kapta azt 

meg akkor. De VANNAK, akik MÁS nézetet vallanak erről! 

                Itt már helye van a VITÁNAK még az ortodox keresztények között is, de Rob 

szerint NEM lehetett feltámadott testük. 

                Az LEHET, hogy amit láttak, az valamiféle „előnézete” volt annak, hogyan fog 

kinézni majd a feltámadás UTÁNI testük, és hogy Jézus feltámadott teste hogyan néz 

majd ki és sokan ÚGY ÉRVELNEK, hogy az elváltozást ÚGY kell értelmezni, hogy 

Jézus a tanítványainak BEPILLANTÁST ENGED abba, MILYEN lesz a 

FELTÁMADÁS! 

                De ez NEM JELENTI AZT, hogy Mózes és Illés TÉNYLEGESEN 

FELTÁMADTAK volna, és MEGKAPTÁK halhatatlan testüket. SOK DOLOGRÓL 

van itt szó! NEM akarunk MELLÉKVÁGÁNYON futni és TÚL SOKRÓL beszélni! 

Például: Illés, amint a Királyok Könyvében látjuk, valójában NEM halt meg, SENKI 

NEM TUDJA, mi történt Mózes TESTÉVEL, az emberek spekulációkba bocsátkoznak 

ezzel kapcsolatban. De Rob NEM szeretne! 

                EGY DOLOG azonban meglehetősen VILÁGOS: MINDENKI megértette 

ebből a részből, hogy Illés és Mózes is LÉTEZTEK! Hogy ők TÉNYLEG Illés és Mózes 

voltak! A szövegrészben SEMMI NEM UTAL ARRA, hogy NEM ők lettek volna!! 

                Valójában NEM lehettek Mózes és Illés, - ha Jehova Tanúinak igaza van, és a 

halál = NEM LÉTEZÉS! Ez tehát KÉRDÉSEKET VET FEL erre vonatkozó 

teológiájukkal kapcsolatban! (Mármint annak helyességére vonatkozólag – a ford.) 

  

                Kérdés: Mi a „Paradicsomi Föld”? Ez az Új Föld a MÁSIK osztálynak? Ha 

Jehova Tanúi teológiájáról van szó. 

                Válasz: IGEN. A „Paradicsomi Föld” a Tanúk nyelvezetében az a szó, amit 

ERRE a Földre használnak, de amit megtisztítottak és megújítottak, megszépítettek 

PARADICSOMI FELTÉTELEKKEL rendelkező Földdé. 
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                De ez UGYANEZ a Föld, amit teljesen „új kiadásban” fogunk majd belakni. 

Fantasztikus lesz, de ezt a hithű Tanúk kemény munkájával fogjuk végrehajtani, és más 

FELTÁMADOTTAKKAL, akik IDE támadnak fel az 1000 év alatt. Ők a megváltottak 

MÁSODIK OSZTÁLYA! 

                Nos, a bibliai eszkatológiában IS HELYE VAN az „Új FÖLDNEK”! De az a 

TELJESEN MEGVÁLTOTT Kozmosz része, az „Új ég és Új Földé”, amelyekben 

igazságosság lakik a 2Péter 3:13 szerint! És MINDEN HÍVŐ EGYESÜL Istennel és 

Krisztussal ezen a megváltott Földön, az „Új Földön”! A Jelenések könyve 21. fejezete 

szerint. NEM LESZ elkülönítve a „mennyei osztály” és a „földi osztály”! 

                Kérdés: Jézus azt mondta, hogy Új eget és Új Földet hoz létre. Erről az Új 

Földről beszél a Jelenések könyve, ahol NEM lesz tenger, és Jeruzsálem lesz a fővárosa? 

Erről van szó? 

                Válasz: A Jelenések könyve 21. és 22. fejezete beszél az „Új égről és Új 

Földről”, továbbá beszél az Új Jeruzsálem városáról. A keresztényeknek különbözik a 

véleményük az Új Jeruzsálemről, és én nagyon őszinte leszek és megmondom, mi az ÉN 

véleményem. 

                A Jelenések 21:9 azonosítja az Új Jeruzsálemet a Bárány feleségeként. Aki 

ismeri Pál írásait, tudni fogja, hogy ez ugyanaz a kifejezés, mint amit Krisztus 

menyasszonyára használ. És ez az EGYHÁZ! 

                Az ÉN értelmezésem szerint az Új Jeruzsálem ábrázolása - egy város, mely a 

mennyből száll le a Földre – egy szimbolikus kép (látomás) az EGYHÁZRÓL, amely 

feltámadt a halálból. Újjá lett alakítva az új égben és új Földön teljes dicsőségében és 

halhatatlanságában, hogy örökké éljen Isten Királyságában Krisztussal örökké! 

                Úgyhogy ez az EGYHÁZAT ábrázolja! 

                Az emberek különbözőképpen értelmezik a Jelenések könyvét. Én ÍGY 

ÉRTELMEZEM. Vannak, akik amellett érvelnek, hogy az Új Jeruzsálem egy SZÓ 

SZERINTI KOCKA ALAKÚ VÁROS, mivel annak írja le a Biblia. Egy IGEN NAGY 

kocka alakú város, ami SZÓ SZERINT az égből fog leszállni, és vagy a Földön lesz, vagy 

felette. 

                És amikor ezt látom, mindig a MOZI jut eszembe. De NEM egy rosszindulatú 

kocka-város ez! Mindazonáltal az effajta ábrázolás, amit néhány keresztény így 

értelmez, egy szó szerint fizikai, kocka alakú város, amely az égből fog leszállni, és lehet, 

hogy a Földön lesz! Én őszintén NEM gondolom, hogy erről van szó, úgy vélem, amikor 

a Jelenések könyve azt mondja, hogy ez vagy az, ilyen, vagy olyan, akkor azt komolyan 

kell venni, és azt mondja a 21:9-ben, hogy az Új Jeruzsálem, a város a Bárány felesége. 

A Bárány természetesen Jézus Krisztus, mindannyian tudjuk! A Bárány egy 

SZIMBOLIKUS ábrázolása Jézus Krisztusnak a Jelenések könyvében. A Bárány 

felesége az EGYHÁZ! Ezért ÉN azt mondanám, hogy a Jelenések 21:2 és 21:9-ben, ha 

összehasonlítod a két verset, látni fogod, hogy ez meglehetősen világos! Hogy az Új 

Jeruzsálem városának képe az EGYHÁZ szimbolikus ábrázolása! 
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                 És amellett volnék, hogy a Nagy Babilon városa szimbolikus ábrázolása az 

Isten és Krisztus ELLENES világi erőknek. Az Új Jeruzsálem, a város, mely lejön a 

mennyből, Isten népének ábrázolása, a megváltottaké. Amit Ágoston a „Két városnak” 

nevezett. Isten városa és az emberek városa. Isten városa az EGYHÁZ! Minden kor 

MINDEN megváltottja, MINDEN ószövetségi szenté és újszövetségi szenté! MINDEN 

emberé, akit Isten megváltott Krisztus által. És ők MIND alkotják Isten eme városát. A 

várost, ami a mennyből száll alá. Ez az EGYHÁZ egy jelképes ábrázolása.  

                Nagy Babilon pedig jelképes ábrázolása a VILÁG teljes Isten ellenes erőinek. 

Ez EGYIK olvasata a jelenések könyvének. SOKAN közülünk NEM járatosak benne. 

                Bátorítlak Titeket, hogy tanulmányozzátok a különböző megközelítéseket, 

hogy saját elképzeléseteket kialakíthassátok! NEM akarom KÖTELEZŐVÉ tenni az ÉN 

értelmezésemet, de ez az ÉN NÉZETEM! Megkérdezheted, HOGYAN érint ez ENGEM, 

hogyan bonyolódok bele ÉN ebbe? Ma még erre NEM TUDOK válaszolni, mert most 

ARRA összpontosítottam, hogy mi a HELYTELEN Jehova Tanúi eszkatológiájában! 

                Az evangéliumi keresztényeknek, az ortodox eszkatológiának, 

FÜGGETLENÜL a Millenniumról, a nagy nyomorúságról és a végidőkről alkotott 

nézetek különbözőségétől, NEM IS KELL vonalasan egyetérteniük ebben! De ABBAN 

MIND egyetértünk, hogy Jézus FIZIKAILAG támadt fel a sírból, halhatatlan életre, 

MINDENKI, aki hisz benne, UGYANÍGY lesz feltámasztva, halhatatlan FIZIKAI életre 

az „Új égen és Új Földön”, ezt a halhatatlanságot KEGYELEMBŐL, a Krisztusba vetett 

HIT által kapjuk és NEM saját CSELEKEDETEINK által! 

                Az, hogy HOGYAN jutsz el az „Új ég és Új Földre”, az SOKKAL 

FONTOSABB, mint ANNAK részletei, hogyan fog az KINÉZNI, vagy, hogy felállítsunk 

egy IDŐRENDET erre, vagy kiszámoljuk, MIKOR lesz, vagy, hogy megpróbáljuk 

KITALÁLNI ki a Krisztus az Ő TELJESSÉGÉBEN, vagy azt, hogy mikor fog 

másodszor eljönni! 

                Charles Taze Russellt lehet kritizálni sok mindenért. De azért NEM, hogy Ő 

KEZDTE volna el ezt a fajta spekulációt!! Akik ELKEZDTÉK, jóval Russell ELŐTT 

éltek, akik az evangéliumi keresztények rendszeres „szórakozásává”, „időtöltésévé” 

tették ezt, és ezek az ADVENTISTÁK voltak, az 1840-es években! De evangéliumi 

keresztények IS gyakorolják ezt MOSTANÁBAN IS, VÉGIG a XX. században! 

                Az 1980-as években is írtak könyvet arról, hogy megkezdődött a 

visszaszámlálás Armageddonra! 

                Edgar Whisenant evangéliumi keresztény volt, aki „88 ok, amiért Jézusnak 

1988-ban kell visszajönnie” címmel könyvet írt. És úgy tűnik tetszetős, megnyerően 

hangzó érveik vannak arra, miért lesz ez így. És nem TŰNIK hibásnak, rossznak! 

                Tehát a KÖVETKEZŐKET JAVASLOM Nektek! 

                NEM akarom MEGVÁLTOZTATNI nézeteiteket a Millenniumról, 

nyomorúságról, sőt ÉRINTENI SE kívánom ezeket a kérdéseket! Én AZT mondom, az 

eszkatológiát BIBLIAI módon kell tanulmányoznunk! A FŐ dolgokat vegyük 

ELŐSZÖR, és a jelentéktelenebbeket HAGYJUK kezdetben, de legalábbis NE tekintsük 
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FŐ DOLOGNAK! A FŐ DOLGOK legyenek eszkatológiánk KÖZÉPPONTJÁBAN és 

BIBLIAI módon kell a dolgokat tanulnunk az „Új ég, Új Földdel” kapcsolatban! És NE 

menjünk bele ebbe a leegyszerűsített, félig keresztény, félig POGÁNY eszkatológiába, 

amely AZT mondja: 

                MINDENKI halhatatlan, amikor meghalsz, egy MAGASABB helyre mész, és 

ha HISZEL Jézusban, az segítHET, tudod, de MINDENKI megy valahová. 

MINDENKINEK ÖRÖK ÉLETE LESZ. 

                Ez NEM BIBLIAI eszkatológia!! Nekünk VISSZA KELL ÁLLÍTANUNK a 

FELTÁMADÁST a megfelelő helyre a MI eszkatológiánkban! És ha MI meg tudjuk ezt 

tenni, akkor hatékonyabb, sokkal tekintélyesebb BIBLIAI ALAPOKON ÁLLÓ 

megértésünk lesz ezekről a dolgokról, hogy válaszolni tudjunk Jehova Tanúinak! Ha 

NEM tesszük meg ezt, akkor, őszintén mondom, KÖNNYŰ CÉLPONTOK VAGYUNK 

nekik!  

                Akik jönnek, és AZT mondják: 

                MI a PROBLÉMÁD? A Biblia „világosan” tanítja, hogy LESZ egy Új Föld! 

                Úgyhogy csak ARRA kérlek Benneteket, hogy BŐVÍTSÉTEK, 

MÉLYÍTSÉTEK EL eszkatológiátokat, NEM ARRA kérlek, hogy RADIKÁLISAN 

VÁLTOZTASSÁTOK MEG, hacsak NEM hisztek a FELTÁMADÁSBAN, mert akkor 

VALÓBAN arra kérlek Benneteket, hogy RADIKÁLISAN változtassátok meg 

eszkatológiátokat! 

                Többségünk, úgy gondolom, HISZ benne, de NEM TUD MIT KEZDENI 

VELE! És EZT kell megtanulnunk! Meg kell tanulnunk, HOGYAN legyen olyan 

eszkatológiánk, amelyik MINDEZEN DOLGOKAT a MEGFELELŐ HELYRE teszi, a 

FONTOSAKAT a FONTOSAKHOZ!! 

                Kissé eltértem a témától, a kérdéstől. Van még kérdés? 

                Köszönöm a résztvevőknek a 8 hetet. (Az első 4 hét a mormonokról szólt, az is 

nagyon jó – a ford.) A figyelmet. Sok jó kérdés és megjegyzés volt. Remélem, nemcsak 

jobban meg tudjátok érteni a Mormonokat és Jehova Tanúit mostantól, de SAJÁT 

hiteteket is, a Bibliát és tanításait, és talán étvágyatok támadt többre is. Arra hívlak fel 

Benneteket, hogy TANULMÁNYOZZÁTOK eme dolgok némelyikét, talán mondtam 

OLYAN dolgokat, amik ELTÉRNEK attól, amit EDDIG HALLOTTATOK róluk, amit 

ismertetek, s talán érdekel Titeket egy kis elmélkedés ezekről. Ha NEM értetek egyet 

Velem valamiben, attól NEM LESZTEK ERETNEKEK, (csak tréfálok, NEM erről van 

szó) talán komolyan veszitek annak FONTOSSÁGÁT, hogy TANULMÁNYOZZÁTOK 

a KERESZTÉNY TANTÉTELEKET, a Bibliát, és FIGYELJETEK MÁS 

KERESZTÉNYEKRE, még ha NEM IS ÉRTETEK VELÜK EGYET! És az által is 

tanultok, ha összehasonlítjátok ezeket azzal, amit Jehova Tanúi és a Mormonok 

mondanak a Bibliáról, ez pedig arra kényszerít ENGEM, hogy HARCOLJAK ezekben a 

kérdésekben! 

                Amikor fiatal voltam, különösen Jehova Tanúit tanulmányoztam, komolyan 

véve állításaikat, megnézve MIT MOND A BIBLIA, és TÉNYLEG TUDNI AKARTAM 
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AZ IGAZSÁGOT!! És ez igencsak ösztönzött engem arra, hogy tanulmányozzam a 

Bibliát olyan ALAPOS MÓDON, ahogy korábban NEM, és SEGÍTETT NEKEM 

megismerni az Írásokat, és remélem, egy kicsit ez lesz a TI tapasztalatotok is ezzel a 

kurzussal kapcsolatban. 

  

VÉGE AZ ELŐADÁSOKNAK 
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Z Á R S Z Ó  Robert Bowman előadásaihoz 

                Úgy nyolc hónappal a kiközösítésem után, miután 13 évig voltam Jehova Tanúja, 

vén, általános úttörő, angol csoport vezetője, miegymás, meglehetősen depressziós állapotba 

kerültem. Addigra már kétszer kértem írásban a visszafogadásomat, de a Tisztelt Bírói 

Bizottság még csak válaszra se méltatott semmilyen formában. 

                Sokat imádkoztam Istenhez – akit akkor még Jehovának szólítottam -, hogy 

bocsásson meg vétkeimért és mutasson kiutat nekem ebből a helyzetből. Egyik napon 

bevillant az eszembe, hogy ha Jehova Tanúinál van az igazság, akkor azt NEM KELL 

FÉLTENI semmilyen kritikától, az MINDENNEL SZEMBEN meg kell, hogy álljon! 

                Felléptem az internetre és kb. Egy órán belül a „Mindenkinek Jehova 

Tanúiról” című blogon voltam, ahol megtaláltam Raymond Franz „Lelkiismereti válság” c. 

könyvét és online elkezdtem olvasni. Úgy 5 oldalanként abba kellett hagynom, annyira 

ledöbbentett. Két hét alatt rájöttem, hogy engem átvertek. De akkor még 5 hónapig jártam a 

Tanúk összejöveteleire, mert nem láttam jobbat. 

                A két hét után bevillant az agyamba Szőke Imre neve, akit nagyon nem kedveltem 

korábban, ő volt a Református Presbiteriánus Egyház itteni lelkésze, akit démonosnak 

tartottam, de neki volt a legnagyobb teokratikus könyvtára, amit láttam, és őt nem tudtuk 

egyedül lehengerelni a Tanúk teológiájával.  

                Tőle kaptam Edmund C. Gruss „Elhagytuk Jehova Tanúit” című könyvét, amit itt 

fejezetenként szoktunk Columbával közölni. És Tőle kaptam meg Robert Bowman 4 

előadását a Tanúkról (aztán később Szalai András „Jehova és a Szervezet c. könyvét is) 

pendrive-on. Nagyon tetszettek és nagyon sokat segítettek nekem abban, hogy rájöjjek, 

MIBEN és HOGYAN vagyok átverve. 

                Mivel a blognak nagyon hálás vagyok, Johnny Jokernek és Columbának pedig 

személy szerint is, elhatároztam, hogy hátra lévő életemben MINDEN ERŐMMEL azon 

leszek, hogy MINDENKIT, akit csak TUDOK, felvilágosítsak arról: Jehova Tanúi NEM AZ 

IGAZ VALLÁS, vezetői Brooklynban csalók, akik pénzért félrevezetnek milliókat, akik 

hiszékenyek és jóindulatúak (többségükben), amint magam is az voltam. 

                Ezért készítettem el előadásomat a Tanúkról, (majd később a mormonokról, mert ők 

is félre vannak vezetve) és fordítottam le Robert Bowman 4 előadását is.  

                Abban a reményben tettem azokat közkinccsé, hogy LESZNEK, és egyre TÖBBEN 

lesznek, akik komolyan elgondolkodnak saját egyházuk tanításain, és ha Jehova Tanúi, akkor 

őszintén szembenéznek azzal, hogy NEM a Biblia igazságait tanítják nekik! 

                Komoly teológiai tudás áll Rob Bowman mögött, és úgy vélem, BEBIZONYÍTJA, 

hogy az ortodox teológia sokkal komolyabb, mint a Tanúk összefércelt és sok helyről 

ellopkodott tákolmánya, amit „igazságnak” neveznek. 2000 év ortodox keresztényei, 500 év 

reformátorai NEM ostoba bolondok gyülekezete, akik tévtanításokat hirdetnek, hanem hithű 

keresztények, akik KOMOLYAN veszik a Bibliát, és ALAPOSAN tanulmányozták azt! 

Életükkel is visszatükrözik mindezt! 
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                Ez persze nem csökkenti a liberális népegyházak felelősségét a Biblia 

eltorzításában, a keresztényi élet megcsúfolásában, de NEM EZ a Krisztusi Egyház. Az MA 

IS létezik, Isten kegyelméből tevékeny és síkra száll Krisztus TISZTA tanításaiért, 

ugyanakkor NEM VET MEG másokat, NEM felsőbbrendűségét hangsúlyozza, és NEM ír elő 

KÖTELEZŐ egységet MINDENBEN, továbbá NEM felügyeli tagjai MINDEN EGYES 

lépését, noha PÁSZTOROLJA őket, ami lelki SEGÍTSÉGET jelent. 

                Nem láttam eddig komoly kritikát Rob előadásaival kapcsolatban, de bíztatok 

mindenkit, tegye meg észrevételeit, reagálni fogok rájuk, de csak a KÖLCSÖNÖS tisztelet és 

jó modor határain BELÜL, és addig, amíg ez így megtehető. 

                Megköszönöm Columbának a segítséget, és buzdítok mindenkit, OLVASSA ezt a 

blogot, mert NAGYON jó kezdeményezés, és én magam SOKAT KÖSZÖNHETEK neki. 

Isten áldjon Mindenkit, aki segített létrehozásában, működésében, és segítsen Mindenkit az 

igazság, a bibliai igazság megtalálásában. 

Keresztényi üdvözlettel: 

Tikikus 

Volt Tanú 

 

 


